

论文

糖尿病家族史对糖尿病发病及相关危险因素的影响

娄能俊<sup>1</sup>, 杜书玉<sup>2</sup>, 辛颖<sup>3</sup>, 廖琳<sup>3</sup>, 董建军<sup>4</sup>

山东大学 1. 第二医院内分泌科, 济南 250033; 2. 齐鲁医院高新区医院, 济南 250101;  
3. 附属省立医院内分泌科, 济南 250021; 4. 齐鲁医院内分泌科, 济南 250012

摘要:

目的 探讨糖尿病家族史对糖尿病发病及相关危险因素的影响。方法 在糖尿病流行病学调查基础上, 根据有无糖尿病家族史将人群分为有糖尿病家族史者(A组, n=1145)、无糖尿病家族史者(B组, n=4203)两组。分别对两组人群的糖尿病和糖耐量异常(IGT)的患病率进行统计, 并采用非条件logistic回归分析筛选糖尿病的危险因素, 根据危险因素的回归系数β值确定不同变量的积分值, 以累计积分值的大小判断个体患病的危险性。结果 A组糖尿病患病率为9.9%, IGT患病率为20.1%; B组糖尿病患病率为2.1%, IGT患病率为9.9%, 趋势性χ<sup>2</sup>检验具有统计学意义(P<0.001)。结论 有糖尿病家族史的人群糖尿病患病率明显高于普通人群, 肥胖成为主要的可控危险因素, 对其进行干预有望预防或延缓糖尿病的发生发展。

关键词: 糖尿病; 家族史; 危险因素

Contribution of diabetes family history to the morbidity rate of diabetes and other risk factors

LOU Neng jun<sup>1</sup>, DU Shu yu<sup>2</sup>, XIN Ying<sup>3</sup>, LIAO Lin<sup>3</sup>, DONG Jian jun<sup>4</sup>

1. Department of Endocrinology, the Second Hospital of Shandong University, Jinan 250033, China;
2. Qilu Hospital at Development Zone of Shandong University, Jinan 250101, China;
3. Department of Endocrinology, Provincial Hospital Affiliated to Shandong University, Jinan 250021, China;
4. Department of Endocrinology, Qilu Hospital of Shandong University, Jinan 250012, China

Abstract:

Objective To investigate the contribution of diabetes family history to the morbidity rate of diabetes and other risk factors. Methods Based on an epidemiological survey of diabetes mellitus, a target population with or without family history of diabetes was evaluated to see the influence of family history to the morbidity rate of diabetes and other risk factors. The population enrolled was divided into two groups: group A (n=1145) had a family history of diabetes, and group B (n=4203) did not. The morbidity rate of diabetes and impaired glucose tolerance (IGT) were calculated. Logistic regression analysis was carried out to screen the main risk factors of diabetes. The score of the variables was determined based on β-coefficients, which was used to predict the risk of correlation factors. Results In group A, the morbidity rate of diabetes and IGT were 9.9% and 20.1%. In group B, they were 2.1% and 9.9%. The χ<sup>2</sup> test showed statistical significance (P<0.001). Conclusion The diabetes morbidity rate of the target population with a family history of diabetes was higher than that of those without a family history of diabetes. The most important risk factor that could be controlled is obesity. By controlling this factor, it is hoped to prevent diabetes or IGT beforehand or delay the development of diabetes mellitus.

Keywords: Diabetes mellitus; Family history of diabetes; Risk factors

收稿日期 2009-07-19 修回日期 网络版发布日期

DOI:

基金项目:

山东省科技厅课题 (963000052)

通讯作者: 董建军 (1965- ), 男, 副主任医师, 博士, 主要研究方向为糖尿病流行病学及干细胞研究。

作者简介: 娄能俊 (1983- ), 女, 住院医师, 硕士, 主要研究方向为糖尿病流行病学。 E-mail: cindy-lou714@163.com

作者Email:

扩展功能

本文信息

▶ Supporting info

▶ PDF(348KB)

▶ [HTML全文]

▶ 参考文献[PDF]

▶ 参考文献

服务与反馈

▶ 把本文推荐给朋友

▶ 加入我的书架

▶ 加入引用管理器

▶ 引用本文

▶ Email Alert

▶ 文章反馈

▶ 浏览反馈信息

本文关键词相关文章

▶ 糖尿病; 家族史; 危险因素

本文作者相关文章

PubMed

参考文献:

本刊中的类似文章

---

Copyright by 山东大学学报(医学版)